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راه  سعادت

حکمت 200

مب�اد  خ�وش  و  گش�اده 

دي�ده  ك�ه  چهره هاي�ی 

نمی شوند، مگر در جايی كه 

رسوايی باشد.

نما | حسین   کشتکار

نشست خبري سريال »برادر جان« تحت تأثير غيبت سعيد نعمت الله برگزار شد

 »برادر جان« در مخمصه ديالوگ هاي پيچيده 
و پر از اشکال

  مصطفي شاه كرمي
در حالي كه علي نصيريان و آفرين عبيس�ي به عنوان 
دو ش�خصيت محوري س�ريال »برادر جان« به وجود 
خشونت قابل توجه و پيچيده و سخت بودن ديالوگ هاي 
آن اشاره داشتند، عدم حضور سعيد نعمت الله به عنوان 
نويسنده اثر جهت پاسخگويي به سؤالات افکار عمومي 
در اين نشست خبري، قابل تأمل و سؤال برانگيز بود. 
علي نصیريان در نشست خبري سريال »برادر جان« با انتقاد 
از سبك نگارش ديالوگ هاي اين سريال گفت: من نسبت به 
ديالوگ ها كمي اشكال مي بینم؛ نعمت الله خیلي خوب نوشته 
است اما گاهي اوقات پیچیدگي جملات باعث مي شد حفظ 

آنها دشوار بشود، البته هیچ كاري ايده ال نمي شود. 
وي اظهار كرد: تا آنج��ا كه من با مردم كوچ��ه و بازار تماس 
داش��تم، تقريباً همه اين مجموعه را نگاه كردند و ابراز لطف 
داشتند. عوامل سريال بس��یار تحت فشار بودند و اگر فرصت 
بیش��تري داش��تند، قطعا كار را با خیال راحت ت��ري انجام 
مي دادند. در مجموع سريال جذابیت هايي داشته كه مردم را 
راضي كرده است. سینما و تئاتر روايتي دارد كه عكسبرداري از 
واقعیت نیست، اساس يك كار دراماتیك جنگ و برخورد است. 

دنیا در حال برخورد است و درام بدون جنگ نیز نمي شود. 
 آفرين عبیسي بازيگر نقش خاله خانم درباره خشونت موجود 
در »برادر جان« گفت: خش��ونتي كه درباره آن صحبت شد، 
روي من هم تأثیر گذاشت. از من خواستند بلندتر حرف بزنم 
و من گفتم نمي توانم چراكه در طول زندگي ام آرام بوده ام اما 
تجربه جديدي بود و خوش��حالم كه در كنار عزيزان بودم. در 
بخش ديگري از اين نشست خبري محمدرضا آهنج كارگردان 
اين س��ريال پیرامون روند روايتگري فیلمنامه و انتقادهايي 
كه نسبت به افت بخش دوم داس��تان مطرح مي شود، اظهار 
داشت: خود من بخش هاي ابتدايي را خیلي دوست داشتم اما 
يكسري مسائل باعث مي شود كه فیلمنامه به چه سمتی برود. 
از همان زمان كه قتل هابیل ش��كل گرفت حق الناس مطرح 

شد و تا ابد هم مطرح خواهد بود و نوع اين قصه خیلي مسائل 
مبتلابه روز را در نظر گرفته و همین كه قصه جذاب اس��ت و 
خیلي ها مي گويند همذات پنداري مي كنیم هنوز شنیدني و 

باز هم ساختني است. 
محمدرضا ش��فیعي تهیه كننده س��ريال »برادر جان« نیز 
گفت: تلاش هاي شبانه روزي گروه ما اين بود كه خانواده ها 
از ديدن سريال لذت ببرند. آهنج در خصوص سبك نگارش 
نويسنده سريال اظهار داشت: هر نويسنده اي امضايي دارد 
و اين خاصیت متن هاي نويس��نده اس��ت و نمي توان گفت 
اش��كال دارد. در ادامه اين نشس��ت خبري، حسام منظور 
بازيگر نقش »چاوش« درباره نوع ديالوگ هاي اين س��ريال 
گفت: من ادبیات دراماتیك خوانده ام و با اين منظر مي توانم 
به ديالوگ ها نگاه كنم. نمي توان انتظار داش��ت ديالوگ ها 
شبیه زندگي واقعي باشد. از طرفي هر نويسنده اي قلم خود را 
دارد و با آن شناخته مي شود. بازيگر سريال »بانوي عمارت« 
پیرامون جلوه خشونت بر قصه س��ريال عنوان كرد: اگر اين 
صحنه ها نباشد، بازيگري كس��ل كننده مي شود. همه اين 
فراز و فرودها و كنش هاي دراماتیك نقش را جذاب مي كند. 
خش��ونت هیچ حد و مرزي ندارد. اين را هم بايد بدانیم كه 
نمايش خشونت هیچ وقت به معناي ترويج آن نیست، اصلًا 

نمايش هر مسئله اي به معناي ترويج آن نیست.

كتاب »غنا« درسنامه غنا و موسيقي 
از منظر رهبر انقلاب منتشر شد

كت�اب »غن�ا، مت�ن درس خ�ارج فق�ه رهب�ر معظ�م 
انق�لاب اس�لامي حض�رت آي�ت  اللهّه العظم�ي س�يدعلي 
خامن�ه اي« از س�وي نش�ر فق�ه روز منتش�ر ش�د.

به گزارش فارس، كتاب »غنا، متن درس خارج فقه رهبر معظم 
انقلاب اسلامي حضرت آيت الله العظمي س��یدعلي خامنه اي« 
درباره موس��یقي و غنا از س��وي انتش��ارات فقه روز وابسته به 

انتشارات انقلاب اسلامي منتشر شد.

    خبر

همزمان با عيد فطر سالن هاي سينما ميزبان فيلم هاي جديد شدند

تازه نفس هاي جنجالي از راه رسيدند
    محمدصادق عابديني

با فرارس�يدن عيد س�عيد فطر از روز چهارشنبه 
اك�ران  فهرس�ت  ب�ه  جدي�دي  فيلم ه�اي 
س�ينماها افزوده مي ش�ود تا دومي�ن فصل مهم 
اك�ران س�ينما رق�م بخ�ورد؛ فصل�ي ب�ا حضور 
فيلم هايي كه پتانس�يل ايجاد جنج�ال را دارند. 
سینماها از روز چهارشنبه میزبان فیلم هاي »شبي كه 
ماه كامل شد«، »ما همه با هم هستیم«، »سرخپوست« 
و »دختر شیطان« هستند اين در حالي است كه قرار 
بود »زهر مار« نیز در اين فهرست حضور داشته باشد، 

اما هنوز خبري از آمدن اين فیلم نیست. 
    جنجالي ترين فيلم جشنواره از راه رسيد 

فیلم سینمايي »شبي كه ماه كامل شد« ملتهب ترين 
موضوع را در میان آث��ار حاضر در س��ي و هفتمین 
جشنواره فیلم فجر داشت؛ اثري كه تحسین منتقدان 
سینما را در پي داشته است و از ابتداي سال مشخص 
بود كه مي خواهد براي اكران عید فطر و دور از رقابت 
با آثار اكران نوروزي به پرده س��ینماها بیايد. »شبي 
كه ماه كامل شد« خارج از فضاي كلي سینماي ايران 

تولید شده است. 
در س��ینمايي كه آث��ار كمدي مبتذل و دم دس��تي 
خوب مي فروشند، فیلم »ش��بي كه ماه كامل شد« 
بینندگانش را در مقابل يك داستان واقعي و پرتعلیق 
قرار مي ده��د. بازي هاي خوب الناز شاكردوس��ت و 
هوتن ش��كیبا كه اولي بیشتر در س��ینماي تجاري 
حضور داش��ته و دومي براي اولین ب��ار در يك فیلم 
سینمايي نقش اصلي را بازي مي كند، باعث شد تا هر 
دوي اين بازيگران در اختتامیه جشنواره فجر عنوان 
بهترين بازيگر زن و بهترين بازيگر مرد را به دس��ت 
آورند. تراژدي »شبي كه ماه كامل شد« براي افرادي 
كه س��ینما را فقط براي خنديدن مي خواهند گزينه 

مناسبي نیست. 
نرگس آبیار، كارگردان فیلم س��ینمايي »ش��بي كه 
ماه كامل شد« اگرچه در سال هاي اخیر با فیلم هاي 

»ش��یار 143« و »نفس« درخشش فوق العاده اي در 
سینما داش��ته است، اما اولین س��یمرغ خود را براي 

كارگرداني »شبي كه ماه كامل شد« دريافت كرد. 
    »سرخپوست« فيلمي متفاوت 

دومین فیلم اكران عید فطر ك��ه از جمله آثار مطرح 
جشنواره فجر به شمار مي آيد، فیلم »سرخپوست« به 
كارگرداني نیما جاويدي است. جاويدي بعد از اينكه با 
»ملبورن« به سینما معرفي شد، با »سرخپوست« در 
جشنواره فجر درخشید و يكي از آثار مطرح جشنواره 
فجر را رقم زد. بازي نويد محمدزاده و پريناز ايزديار كه 
در »ابد و يك روز« نیز يك زوج هنري موفق را تشكیل 
داده بودند، از نكات مهم فیلم »سرخپوست« است. اين 
فیلم در ژانر پلیسي و معمايي داستاني از يك زندان 
را در دهه 40شمس��ي بیان مي كند. سرخپوست در 
جشنواره فیلم فجر با آثار سینماي هالیوود مقايسه شد 
و حتي برخي از منتقدان اين فیلم را شايسته دريافت 

عنوان بهترين فیلم جشنواره نیز دانسته اند. 

    كمدي هاي بودار 
»ما همه با هم هستیم« فیلم جديد كمال تبريزي يك 
كمدي پر خرج و البته پر حرف و حديث است كه اين 
روزها به خاطر فاش ش��دن ماهیت سرمايه گذار اين 
فیلم دچار حواشي شده است. اين حواشي تا حدي بود 
كه چند تن از بازيگران اصلي اين فیلم حاضر نشدند 
در مراسم افتتاحیه آن حاضر ش��وند. »ما همه با هم 
هس��تیم« يكي از پربازيگر ترين آثار سینمايي است 
كه داستان آن در يك هواپیما مي گذرد. اين فیلم ابتدا 

قرار بود در جشنواره فجر حاضر شود، اما از حضور در 
فجر انصراف داد. 

فیلم »زهر مار« به رغم تبلیغات گس��ترده، هنوز در 
فهرست فیلم هاي اكران حضور ندارد. با اعلام اسامي 
چهار فیلم اكران عید فطر از سوي سخنگوي شوراي 
صنفي نماي��ش و غیبت نام »زهر م��ار« اين احتمال 
وجود دارد كه جواد رضويان، از فهرس��ت اكران عید 
فطر كنار گذاشته شود. اولین ساخته سینمايي جواد 
رضويان، بازيگر كهنه كار سريال هاي طنز تلويزيوني، 
يك كار كمدي است، گرچه بعد از انتقاد ها از اين فیلم 
در جشنواره فیلم فجر، گفته ش��د كه اين فیلم اصلًا 
كمدي نیست و قرار هم نبوده كه با نام فیلم كمدي در 

جشنواره حضور داشته باشد! 
    »دختر شيطان« باليوود 

محم��د قربان پور، بع��د از موفقیت فیلم س��ینمايي 
»سلام بمبئي« كه كار مشتركي میان ايران و هند به 
شمار مي رفت، بار ديگر س��راغ بالیوود رفته و »دختر 
ش��یطان« با بازي حمید فرخ نژاد را در هند س��اخته 
است. اين فیلم تقريباً در سكوت خبري ساخته شده 
اس��ت. قربان پور در گفت و گو با »جوان« تأكید كرد 
كه اين فیلم كمدي نیست. اين كارگردان در »دختر 
ش��یطان« مانند تجربه قبلي خود »سلام بمبئي« از 
حضور س��تارگان س��ینماي بالیوود بهره برده است. 
موسیقي »دختر شیطان« توسط دلشاد شیخ ساخته 
شده و س��ونو نیگام و آريجیت س��ینك دو خواننده 
سرشناس هندي دو ترانه از شش ترانه دختر شیطان 
را خوانده اند. اك��ران عید فط��ر در تركیب فیلم هاي 
حاضر نس��بت به اكران نوروزي تفاوت چش��مگیري 
ندارد، تنها فرقي كه به چش��م مي آيد نبود يك فیلم 
سینماي كودك در فهرست اكران است. طبق وعده 
سازمان سینمايي قرار بود از ابتداي سال 98، در هر 
فصل اكران يك فیلم كودك بر پرده س��ینماها برود 
كه تحقق اين وعده در همین ماه هاي ابتدايي سال با 

مشكل روبه رو شده است.

در سينمايي كه آثار كمدي مبتذل 
و دم دس��تي خ��وب مي فروش��ند، 
فيل��م »ش��بي كه م��اه كامل ش��د« 
بينندگانش را در مقابل يك داستان 
واقع��ي و پرتعلي��ق ق��رار مي دهد

ابوالقاسم طالبي در برنامه »ميدان انقلاب«:

تلويزيون شجاعت پخش آثار چالشي را پيدا كند

كارگردان »قلاده هاي 

مصطفي محمدي
  دریچه

ط�لا« ضم�ن اعلام 
خبر آغاز پيش توليد 
ي�ك س�ريال تلويزيون�ي درب�اره مفاس�د 
اقتص�ادي گف�ت: خدم�ت رهب�ري گفت�م 
تلويزيون شجاعت پخش سريال هايي درباره 
مفاس�د اقتصادي را ندارد اما ايشان گفتند 
باي�د ش�جاعت پيدا كنن�د و پخ�ش كنند. 
ابوالقاس��م طالبي ضمن تأكید بر اي��ن نكته كه 
كارهاي من در سینما انتحاري نیست، استشهادي 
 اس��ت، خاط��ر نش��ان ك��رد: موضوع آث��ار من 
سیاسي- اجتماعي اس��ت. انگیزه هاي من براي 
ورود به سینما تغییر نكرده است. خیلي ها شايد 
با فیلم دفاع مقدسي وارد شدند اما بعداً كارهاي 
متفاوتي ساختند. هر كسي انگیزه اي براي ورود 
به سینما دارد؛ يكي براي شغل، يكي براي پول، 
يكي براي شهرت و هركسي هدفي دارد. منافق در 
صنف ما هم هست؛ از بابك زنجاني بنز مي گیرد، از 
محمد خاتمي خانه مي گیرد، با دفتر احمدي نژاد 
وصل مي ش��ود و آخرش تفكر امريكاي��ي را در 

فیلم هايش تبلیغ مي كند! 

رس��انه بايد دنبال استعداد باش��د نه سلبريتي. 
رسانه بايد در فهرست بازيگران دنبال استعداد 
جديد باشد نه سلبريتي. بیشتر اين سلبريتي ها 
از تلويزيون مطرح شدند و كمتر كسي را داريم 
كه در خود سینما رشد كرده باشد و آنجا مطرح 

شده باشد. 
كارگردان »دس��ت هاي خالي« در ادامه اظهار 
داش��ت: در ديدار هنرمندان با رهبري به ايشان 
گفت��م مي خواهیم بی��ن 10 پلی��س خوبي كه 
نمايش داديم، ي��ك نفر را هم نش��ان دهیم كه 
رشوه مي گیرد اما مانع مي ش��وند، رهبر انقلاب 
اين نكته را تأيید كردن��د. در قلاده هاي طلا اين 
حجم از نیروي پاك را نشان دادم اما يك نفر هم 
خائن بود، اين را بايد تحمل كرد. اگر قرار است 
از فقر و گراني و كمبود بگويیم بايد از خوبي ها و 

تلاش ها هم بگويیم. 
كارگردان »يتیم خانه ايران« با اش��اره به اينكه 
عده اي مي خواهند خودشان تغییر كنند و براي 
توجیهش ت��لاش مي كنند تا مبان��ي امام را هم 
تحريف كنند و تغییر دهند، خاطر نش��ان كرد: 
مبناي تفكرات امام اين نبود كه كاري به كس��ي 
نداشته باشیم، اگر كسي مي خواهد اين را بگويد 
درست نیس��ت، خیلي راحت بگويد امام اشتباه 
كرد اما تحري��ف نكند. سیاس��تمدارهاي قديم 
يك ش��لوار و كفش معمولي داشتند با پیراهني 
كه همیش��ه روي ش��لوار بود اما حالا خودروي 
BMW فرزندشان 4میلیارد تومان مي ارزد. ما 
اينها را ديديم. همان اتفاق و تغییر در سینما هم 
افتاده است. به جز امام و رهبري خیلي ها را ديديم 

كه رويكرد زندگي شان تغییر كرده است.

 جزئياتي درباره ديدار دختر بازيگر 
و سخنگوي شوراي نگهبان

پگاه آهنگراني درباره انتخابات 88 
مستند مي سازد

به دنبال انتش�ار خبري درباره انتخاب پ�گاه آهنگراني 
به عنوان ناظر ش�وراي نگهبان براي نظارت بر انتخابات 
س�ال 98 مجلس ش�وراي اس�لام�ي، ج�زئياتي درباره 
طرح س�اخت مس�تند توس�ط اين بازيگر منتش�ر شد. 
انتش��ار خبر ديدار پ��گاه آهنگراني با عباس��علي كدخدايي 
س��خنگوي ش��وراي نگهبان و انتخاب وي به عن��وان ناظر 
انتخابات پیش روي مجلس ش��وراي اس��لامي، باعث شد تا 
س��هیل كريمي مستندس��از كه در آن ديدار حضور داشت، 
توضیحاتي را درب��اره آن ارائه دهد. كريم��ي در گفت و گو 
با »تس��نیم«، درباره ديدار با س��خنگوي ش��وراي نگهبان، 
گفت: دوش��نبه هفته گذش��ته همراه با خان��م آهنگراني با 
آقاي كدخدايي ديدار كرديم. هماهنگي اين ديدار توس��ط 
بنده انجام شد و حدود يك ماه طول كش��ید تا اين ملاقات 
انجام شود. در ديدار سه ساعته با سخنگوي شوراي نگهبان 
درباره شبهات انتخابات رياست جمهوري سال 1388 سؤال 

پرسیديم و تصويربرداري كرديم. 
وي افزود: آق��اي كدخدايي از اين دي��دار خیلي راضي بود و 
اصرار داشت تا دوستان ديگري از نخبگان فرهنگي و سیاسي 
كه درباره انتخابات شبهه دارند به ش��وراي نگهبان بروند تا 
درباره سؤال هايشان گپ بزنند و گفت وگو كنند. سخنگوي 
ش��وراي نگهبان چهار بار تأكید كرد كه خانم آهنگراني در 
انتخابات امس��الِ مجلس بايد به عنوان ناظر شوراي نگهبان 
حضور داشته باشد. خانم آهنگراني گفت اصلًا رأي نمي دهد 
اما باز آقاي كدخدايي گفت مسئله نظارت مهم است و مهم 
نیست كه ايشان رأي مي دهد يا خیر. دلیل اين مسئله و تأكید 
آقاي كدخدايي، سؤال من بود. از سخنگوي شوراي نگهبان 
پرسیدم وقتي ما اعتقاد داريم كه همه انتخابات هايمان سالم 
بوده است چرا به ناظران بین المللي اجازه حضور و نظارت بر 
فرآيندهاي داخلي را نمي دهی��م؟ كدخدايي گفت: اين كار 
توهین به شعور مردم است، چون حدود 500هزار نفر شبكه 
نظارتي شوراي نگهبان از میان همین مردم انتخاب شده و آنها 
هستند كه كار نظارت بر سلامت انتخابات را پیش مي برند. 

كريمي درباره همكاري با پگاه آهنگراني براي ساخت مستند، 
گفت: تولید مستند مشترك من و خانم آهنگراني يك سال 
است كه شروع شده و قرار است در دو اپیزود راجع به انتخابات 
رياس��ت جمهوري س��ال 1388 فیلم بس��ازيم. هر دو فعال 
سیاسي هستیم اما در دو جناح مختلف كه سؤالات بسیاري 
درباره انتخابات داريم. خیلي از مسائل راجع به انتخابات گفته 
شد،  خیلي از مسائل پوشیده ماند و زير غبار مدفون شد اما ما 

تصمیم داريم تا جواب سؤال هايمان را پیدا كنیم.

    بازتاب  محمد صادقي
روايت معاون هنري ارشاد از تصويب قانون جنجالي اخذ 10 درصد از درآمد كنسرت ها

 در جريان نبوديم!
معاون هنري وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي 
در برنام�ه تلويزيون�ي »س�لام صب�ح بخير« 
ش�بکه 3 س�يما توضيحاتي را پيرامون قانون 
جديد اخذ ع�وارض از كنس�رت ها ارائ�ه داد. 
به گزارش مهر، س��ید محمدمجتبي حس��یني 
معاون هنري وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي با 
اشاره به حاشیه ها و جنجال هاي تصويب قانون 
اخذ 10درصد از درآمد كنسرت ها توسط دولت 
طبق مصوبه اخیر مجلس شوراي اسلامي توضیح 
داد: تصويب قانون اخذ 10درصد از درآمد حاصل 
از كنسرت ها توسط دولت در حوزه مالیات نیست 
چراكه برنامه ه��اي فرهنگي- هن��ري معاف از 
مالیات هس��تند، بنابراين مصوبه ياد شده تحت 
عنوان »عوارض« در سال 98 دريافت مي شود. از 
سوي ديگر اين پیشنهاد از مجموعه پیشنهاداتي 
بوده كه تا آنجا كه من مي دانم و س��ابقه سنواتي 

در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي داشته ام، هر 
سال براي تصويب عرضه مي شده و طبیعتاً بعد از 
بررسي مزايا و معايب رد و در قانون بودجه سالانه 

به تصويب نمي رسید. 
وي ادامه داد: امسال به طور اتفاقي اين موضوع 
دوباره ط��رح مي ش��ود و ظاهراً اف��رادي هم از 
نمايندگان وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي 
عنوان مي كنند كه طرح ياد ش��ده در فهرستي 
اس��ت كه جزو طرح هاي كاملًا س��نجیده شده 
اس��ت، بنابراين اين قانون عرض��ه و در مجلس 
مطرح شده و پس از تصويب در قانون بودجه 98 
منظور مي شود اما معاونت هنري وزارت ارشاد 
به دلیل همان ماجراي سنواتي بودن در جريان 
نبود و دوستان هم فكر مي كردند سال ها از اين 
پیشنهاد گذشته و حتماً همه در جريان هستند. 
در حالي كه ما معتقديم اين پیش��نهاد در كنار 

مزايايي كه مي تواند داش��ته باشد، معايبي هم 
خواهد داشت كه در صورت بررسي كارشناسي 
دقیق مي توانستیم به حد اعتدالي براي چنین 

اقدامي برسیم. 
مع��اون هنري وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي 
تصريح كرد: اين ع��وارض 10درصد كه فقط به 
كنسرت هاي 9 كلانش��هر تعلق مي گیرد مقرر 
است به مراكز فرهنگي- هنري شهرستان هاي 
غیر از مركز استان برسد، يعني اين بودجه براي 
استفاده هاي عمومي وزارت ارشاد به صلاحديد 
مديران قرار نمي گیرد. اين بودجه الزاماً قرار است 
به عنوان تكمی��ل پروژه ه��اي فرهنگي- هنري 
شهرهاي كوچك كش��ور استفاده ش��ود، البته 
يكي از جنبه هاي مثبت چنین قانوني توس��عه 
زيرساخت هاي فرهنگي براي شهرهاي محروم 

با معاضدت هنرمندان است.


